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KRM.0002.0003.2025 

D2025.03.02343 

 

Protokół 

XIII Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 27 marca 2025 roku 
 

I. Otwarcie posiedzenia.  

 
Sławomir Lasiecki, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez naciśnięcie na 

tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył XIII Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że 

uczestniczy w niej 22 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować 
i podejmować uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącego Tadeusza Skarżyńskiego. 

 

II. Propozycje zmian porządku obrad. 
 

Radni otrzymali, 7 dni przed sesją, projekty uchwał, przygotowane na XIII sesję, wraz 

z porządkiem obrad, w którym jest 16 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwał, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 

punktu 17 – projektu uchwały w sprawie wprowadzenia programu osłonowego 

w zakresie udzielania wsparcia osobom starszym w wieku 60 lat i więcej 

z terenu miasta Kalisza poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość” – przekazanego 

radnym 19 marca, 
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punktu 18 – projektu uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej 

Rady Miasta Kalisza na 2025 rok – przekazanego w dniu wczorajszym, 

punktu 19 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani 

█████████████* na dyrektora Szkoły Podstawowej nr 18 im. Janusza 

Kusocińskiego w Kaliszu – przekazanego w dniu dzisiejszym, 

punktu 20 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi państwa 

█████████████* na dyrektora Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu – 

przekazanego również w dniu dzisiejszym. 

 

Ponadto 19 marca do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła informacja Państwowego 

Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Kaliszu – ocena stanu sanitarnego i sytuacja 

epidemiologiczna w Kaliszu-Mieście na prawach powiatu (stan na dzień 31 grudnia 

2024 roku), natomiast 25 marca wpłynęła autopoprawka do projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki 

i soboty przez rolników i ich domowników oraz uchwalenia regulaminu określającego 

zasady prowadzenia handlu na detalicznych targowiskach miejskich; autopoprawka do 

projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta 

Kalisza na lata 2025-2043, a także autopoprawka do projektu uchwały w sprawie 

zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok. 

 

Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o punkt 17, 

znajdujący się w punkcie V, projekt uchwały w sprawie wprowadzenia programu 

osłonowego w zakresie udzielania wsparcia osobom starszym w wieku 60 lat i więcej 

z terenu miasta Kalisza poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość” – 22 osoby były 

za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Maciej Antczak). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 18, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 

Kalisza na 2025 rok – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 19, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani █████████████* na 

dyrektora Szkoły Podstawowej nr 18 im. Janusza Kusocińskiego w Kaliszu – 22 osoby 

były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Maciej Antczak). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 20, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi państwa █████████████* na 

dyrektora Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu – 22 osoby były za (22 radnych 

obecnych, nieobecny podczas głosowania – Maciej Antczak). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o tiret siódme, znajdujące się w punkcie VI, 

informację Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Kaliszu – ocenę 
stanu sanitarnego i sytuację epidemiologiczną w Kaliszu-Mieście na prawach powiatu 

(stan na dzień 31 grudnia 2024 roku) – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, 

nieobecny podczas głosowania – Maciej Antczak). 
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Wobec braku innych propozycji bądź uwag do porządku obrad, przewodniczący 

stwierdził przyjęcie rozszerzenia porządku obrad, wprowadzenia w punkcie V i VI 

dodatkowych punktów. Poprosił też o naniesienie zmian w materiałach sesyjnych, 

w punkcie V, czyli dopisanie po punkcie 16, punktów od 17 do 20 oraz w punkcie VI, 

czyli dopisanie po tiret szóstym tiret siódmego. 

 

III. Przyjęcie protokołu XII Sesji Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku uwag do protokołu z XII sesji, wyłożonego do wglądu w Kancelarii 

Rady Miasta, przewodniczący stwierdził przyjęcie protokołu. 

 

IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 
i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 

 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

V. Podjęcie uchwał w sprawie:  
 

Ad. 1. ustalenia zasięgu nazwy ulicy - Księżnej Jolanty. 

 
W związku z wydzieleniem i budową nowych dróg publicznych wynikających 

z realizacji zapisów „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 

Regionalnej Strefy Gospodarczej – Rypinek”, wystąpiła konieczność ustalenia zasięgu 

nazwy ulicy – Księżnej Jolanty. Zmiana wynika z lokalizacji przebiegu drogi po 

zakończonej przebudowie. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Dariusz Grodziński) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 2. nadania nazw drogom publicznym na terenie miasta Kalisza. 

 
W związku z wydzieleniem i budową nowych dróg publicznych wynikających 

z realizacji zapisów „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 

Regionalnej Strefy Gospodarczej - Rypinek”, wystąpiła konieczność nadania im nazw.  

Nadaje się nowo powstałej drodze biegnącej od ronda na skrzyżowaniu ulic 

Budowlanych i Polnej do ronda na skrzyżowaniu z ulicą Księżnej Jolanty nazwę 
ul. Przemysła II, natomiast nowo powstałej drodze łączącej rondo na skrzyżowaniu 

ulic Księżnej Jolanty i Przemysła II z Giełdą Kaliską nadaje się nazwę ul. Giełdowa.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. uchwalenia zmiany Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Piaszczysta – Wiosenna. 

 
Projekt zmiany planu miejscowego dotyczy gruntów rolnych zabudowanych 

budynkami mieszkalnymi oraz budynkami produkcyjnymi, usługowymi 

i gospodarczymi dla rolnictwa.  

Zmiana planu, ustalająca przeznaczenie pod tereny zabudowy zagrodowej, nie narusza 

ustaleń „Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta 

Kalisza”. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. uchwalenia Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego – tereny 

poeksploatacyjne kopalni iłów „Winiary”. 

 
Uchwala się Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego – tereny 

poeksploatacyjne kopalni iłów „Winiary”, który nie narusza ustaleń „Studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Kalisza”. 

Szczegółowe dane dotyczące planu zawiera szerokie uzasadnienie do przedmiotowego 

projektu uchwały. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Artur Kijewski) – przewodniczący stwierdził przyjęcie 

uchwały. 

 

Ad. 5. zmiany oznaczenia adresu Szkoły Podstawowej Nr 23 im. Eligiusza 

Kor-Walczaka w Kaliszu. 

 
Siedziba Szkoły Podstawowej Nr 23 im. Eligiusza Kor-Walczaka w Kaliszu 

znajdowała się przy ul. Sulisławickiej 108 – 110. Zgodnie z zawiadomieniem z dnia 

04.02.2025 r. istniejącemu budynkowi oświaty zmienia się dotychczasowy adres 

i nadaje nowy: Sulisławicka numer porządkowy 110. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji i Sportu oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 20 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak, Mirosław Gabrysiak i Artur Kijewski) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 6. przekształcenia Liceum Sztuk Plastycznych im. Tadeusza Kulisiewicza 

w Kaliszu przy ul. Rzemieślniczej 6 poprzez zmianę siedziby szkoły i stworzenie 

nowej lokalizacji prowadzenia zajęć. 
 
Przedmiotowy projekt uchwały to realizacja uchwały Rady Miasta Kalisza z lutego 

2025 r., zgodnie z ustawą Prawo oświatowe. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji i Sportu; 

Komisja Budżetu i Finansów, a także Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa 

Narodowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 7. ustanowienia Stypendium Miasta Kalisza im. Świętego Jana Pawła II, 

funduszu stypendialnego oraz zasad, warunków i trybu przyznawania stypendiów. 

 
Zgodnie z ustawą o systemie oświaty jednostki samorządu terytorialnego mogą 
tworzyć regionalne lub lokalne program wyrównywania szans edukacyjnych dzieci 

i młodzieży lub wspierania edukacji uzdolnionych dzieci i młodzieży. Programy takie 

wskazują na kierunki wyrównywania szans edukacyjnych i wspierania edukacji 

uzdolnionych dzieci, które mogą być realizowane przez samorząd. Wypełnieniem 

programu są konkretne działania samorządu na rzecz dzieci i młodzieży. 

Jedną z obowiązujących już w Kaliszu form wsparcia jest Stypendium Miasta Kalisza 

im. Świętego Jana Pawła II dla uczniów jako programu wyrównywania szans 

edukacyjnych dzieci i młodzieży. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji i Sportu oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

O zabranie głosu poprosiła radna Magdalena Sekura-Nowicka – szanowni państwo, 

szanowni panowie prezydenci, panie przewodniczący, szanowni radni, ta uchwała 

dotyczy w zasadzie też zmian, które zostały wprowadzone w tym regulaminie 

przyznawania właśnie stypendiów miasta Kalisza im. Świętego Jana Pawła II. To nie 

tylko jest zmiana taka formalna i porządkowa. Chciałabym tutaj w tym miejscu 

zwrócić na jedną rzecz, wydaje mi się dosyć istotną, uwagę. Cały zespół, który 

pracował nad przyznawaniem tych stypendiów w ubiegłym roku, który był złożony 

z przedstawicieli bardzo różnych środowisk, zarówno politycznych, jak i społecznych, 

również przedstawicieli Młodzieżowej Rady Miasta, pracował ponad podziałami i to 
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bym chciała bardzo mocno tutaj zaznaczyć. Kierowaliśmy się jednym celem, by system 

stypendialny był jeszcze bardziej sprawiedliwy, dostępny i dostosowany do realnych 

potrzeb kaliskiej młodzieży. I to nam się udało i za to z tego miejsca chciałabym 

wszystkim członkom tego zespołu podziękować. A co się zmieniło, co z naszej 

perspektywy jest bardzo ważne i też nie ukrywam, że byłam tutaj jedną z inicjatorek tej 

zmiany, to rozszerzenie grupy uczniów uprawnionych do stypendiów, ponieważ po raz 

pierwszy wyodrębniono trzy typy szkół ponadpodstawowych z osobnymi progami. 

Mamy liceum ogólnokształcące ze średnią minimum 5,1; technika ze średnią minimum 

5,0 i szkoły branżowe I stopnia ze średnią minimum 4,75. To krok w stronę równości 

i dostępności i też jakby sprawiedliwego traktowania wszystkich uczniów, którzy jak 

wiemy, w zależności od tego, jaki typ szkół reprezentują, ta średnia jest różna. 

W związku z tym na pewno doprowadziliśmy tą zmianą do tego, że uczniowie szkół 

branżowych I stopnia również będą mieli zwiększone szanse na to, aby takie 

stypendium otrzymać. I dlaczego warto to, szanowni państwo, podkreślić? Tutaj 

pozwolę sobie na taką dygresję. W czasach ostrej polaryzacji przykład takiej właśnie 

współpracy przy tym temacie z udziałem radnych różnych klubów, przedstawicieli 

Młodzieżowej Rady Miasta i urzędników pokazuje, że tam, gdzie chodzi o dobro dzieci 

i młodzieży, potrafimy działać razem. Jako opozycja często krytykujemy działania 

prezydenta i jego otoczenia i nie boję się tego wyartykułować. I mamy też do tego 

podstawę w wielu kwestiach. Ale dziś chcemy wyraźnie zaznaczyć, że gdy w grę 
wchodzi przyszłość młodych kaliszan, to nie ma miejsca na politykę. Jest tylko wspólna 

odpowiedzialność. I za to bardzo państwu dziękuję. 
  

Andrzej Plichta – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, szanowni 

państwo, bardzo dziękuję pani przewodniczącej za ten głos, ale ja myślę, że zmiany do 

tego stypendium, one są cały czas potrzebne i ta sprawa jest jak najbardziej 

dynamiczna. I mówienie o tym, że my żeśmy się zgodzili jako koalicja na to, no to tak 

trochę nie pasuje, dlatego że to jest stypendium Świętego Jana Pawła II i tutaj chodzi 

o to, żeby te zmiany służyły młodzieży, dzieciom, a także pomagały rodzicom 

w rozwoju, w pomocy w rozwoju tych dzieci, a także pokazywały, jak funkcjonują 

szkoły, bo przecież te kryteria też pokazują, z jakich szkół jest najwięcej stypendystów 

i myślę, że no nie chciałbym takich uwag, że my to prawda tak, a wy to tak, a teraz się 
udało. Po prostu zawsze ma się udawać, jeśli chodzi o dobro dzieci i młodzieży. I ja też 
bardzo dziękuję, że są zmiany. Na początku to stypendium wyglądało w ogóle inaczej 

w pewnym sensie, ale dzięki właśnie wspólnej pracy całej rady i wsparcia tutaj 

prezydenta są takie możliwości i niech one dalej funkcjonują. A już bardzo szanuję 
pani uwagi o tym, że właśnie w końcu udało się, jeśli chodzi o te zespoły szkół, to też 
zmienić, bo to tak trzeba było zrobić już pewnie jakiś czas temu, a dopiero teraz się 
udało. Myślę, że w następnym roku i po następnym rozdaniu też będą pewnie jakieś 
uwagi, bo zawsze są jakieś uwagi, bo sytuacja jest dynamiczna. Ja bardzo się cieszę, 
że te zmiany też nastąpiły. Dziękuję bardzo. 

 

Magdalena Sekura-Nowicka, ad vocem – szanowni państwo, szanowny panie radny, ja 

bym tylko chciała zwrócić na jedną rzecz uwagę. W swojej wypowiedzi, 

w zaprezentowaniu naszego stanowiska w ani jednym momencie nie użyłam słowa, że 

to jest mój pomysł czy pomysł Koalicji Obywatelskiej. Właśnie wręcz przeciwnie. 
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Podkreśliłam to, że to jest praca nas wszystkich ponad wszelkimi podziałami i na to 

bym chciała zwrócić szczególną uwagę i za to podziękowałam. Także również dziękuję 
za uwagi, ale chyba były nietrafne. Dziękuję. 
 

W związku z powyższym radni jednomyślnie pozytywnie przegłosowali projekt 

uchwały – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – 

Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 8. udzielenia w 2025 roku dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie 

i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków lub znajdujących 

się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie miasta Kalisza. 

 
W trybie stosownej uchwały Prezydent Miasta Kalisza ogłosił otwarty nabór 

wniosków, podczas którego wpłynęło 11 wniosków o udzielenie dotacji z budżetu na 

2025 rok. Wszystkie wnioski spełniły wymogi formalne. 

Komisja ds. rozpatrzenia wniosków dokonała ich analizy i oceny pod względem 

merytorycznym i finansowym.  

Przewodniczący Komisji przedstawił Prezydentowi Miasta Kalisza wypracowaną listę 
rekomendowanych wniosków, zawierającą propozycje wysokości dotacji na 

poszczególne zadania, w ramach środków finansowych przeznaczonych w budżecie 

Kalisza na 2025 rok na ten cel. Prezydent Miasta Kalisza zaakceptował rekomendację 
komisji. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Kultury, Turystyki 

i Dziedzictwa Narodowego; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej Rady Miasta Kalisza. 

 

Głos zabrał radny Piotr Łuszczykiewicz – panie przewodniczący, państwo prezydenci, 

panowie prezydenci, szanowni państwo, mój głos jest, chciałby być inspiracją do tego, 

żeby budżet miasta Kalisza i projektujące go władze położyły silniejszy nacisk na 

restaurowanie, remontowanie zabytków na terenie miasta. Z pewnym niepokojem 

przyjąłem na komisji informację, że wysokość tej dotacji w stosunku do ubiegłego 

roku, do ubiegłego budżetu spadła o 50 tys. zł, czyli z 550 tys. zł do 500 tys. zł. Przy 

istotnym wzroście budżetu taka zmiana proporcji wydaje mi się niepokojąca. 

Chciałbym zwrócić uwagę na ogromny, ogromny walor miastotwórczy, integrujący, 

budujący nasz, jak to się mówi, i nie są to przebrzmiałe słowa, lokalny patriotyzm. 

Takie wielkie obchody, jak 18 wieków Kalisza, 18,5 czy Kalisz-Fenix uzmysłowiły 

nam, że po tych zdarzeniach, po tych latach, które są, przez np. Radę Miasta 

świętowane jako jakiś ważny historycznie rok, a taki właśnie mamy w tym roku, bo to 

jest rok obchodów Kalisza – Miasta Królewskiego, byłoby wspaniale, gdyby zwrócić 
uwagę na kwestie kultury materialnej w silniejszym stopniu, bo to są rzeczy, które 

można czasem zrobić dziś, a za 5 lat już się ich z powodu niszczenia substancji zrobić 
nie da. I to są rzeczy wiekopomne, znacznie trwalsze niż jakieś incydentalne eventy, 

które pochłaniają często dużo większe kwoty. Bardzo serdecznie prosiłbym przy 

ewentualnej korekcie budżetu o wzięcie tego pod uwagę i szczególnie w roku Kalisza – 

Miasta Królewskiego pomyślenie o tym, by skierować dodatkowe fundusze na remont, 

renowację substancji zabytkowej. Bardzo dziękuję. 



8 

 

Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – bardzo dziękuję, panie 

przewodniczący, panie i panowie radni, myślę, że to cenny głos, natomiast ja 

chciałbym w uzupełnieniu przekazać pewne informacje, że tak, pewnie wszystkie 

działania podejmowane przez miasto Kalisz odnośnie restauracji budynków, ale 

również rewitalizacji trzeba by pewnie podliczyć, tak?, w ostatnich latach myślę, że 

w zakresie rewitalizacji, ale również troski i remontów zabytków, no to myślę, że te 

działania były podejmowane w ostatnich latach na bezprecedensową skalę. Jeżeli pan 

radny ma jakiś zabytek, który uważa, że powinien być odrestaurowany, bardzo chętnie 

moglibyśmy go wskazać. Ja tylko przypomnę te inicjatywy, które my podejmowaliśmy, 

jeżeli chodzi chociażby o kaliskie kościoły, które są tak na dobrą sprawę naszymi 

pewnie jedynymi i najważniejszymi zabytkami. Jeżeli są inne, o których nie wiemy, 

bardzo chętnie o nich usłyszę. Ja przypomnę tylko, że my wprowadziliśmy tutaj 

w Kaliszu również w ramach również tej substancji zabytkowej, fundusz skierowany do 

prywatnych właścicieli. Także jest to trochę takie niesprawiedliwe, uważam, 

stwierdzenie, ponieważ dużo zostało zrobione i spokojnie już w tej chwili można, że tak 

powiem, tę dźwignię trochę przekładać w inną stronę. Miasto potrzebuje również tych 

eventów, panie radny i pan jako osoba, która na co dzień z młodzieżą pracuje, 

powinien to wiedzieć, że młodzi ludzie również mają prawo mieć imprezę, która jest 

skierowana na nią, bo to również tutaj przebiło w tej wypowiedzi. My rzeczywiście 

planujemy i również te zmiany, które państwo dzisiaj będziecie do budżetu 

wprowadzać, planujemy dużą imprezę skierowaną do młodzieży. Jest to impreza 

masowa. Zakładamy, że nawet, no na pewno kilkanaście tysięcy osób skorzysta 

młodych jakby z tej oferty, którą w ramach tego festiwalu przedstawimy. Także nie ma 

co też bagatelizować, ponieważ po prostu ludzie na koniec głosują swoją obecnością 

na tych imprezach i to jest jakby najlepsza ocena podejmowanych działań. Do tej pory, 

szanowni państwo, można powiedzieć, że my trochę budowaliśmy masy na tych 

imprezach letnich, które organizowaliśmy dla młodzieży. Skala tego przedsięwzięcia 

już zaczynała nas powoli przerastać. W związku z tym musimy mieć profesjonalną 

firmę, profesjonalny festiwal taki, jakiego to miasto jeszcze nie widziało. I wszystkim 

radnym, którzy dzisiaj również za tą zmianą zagłosują, bardzo, bardzo dziękuję. 
Dziękuję za troskę o kaliskie zabytki, o rewitalizację. My tę troskę podzielamy. Ja tutaj 

się zobowiązuję do tego, że nadal będziemy nasze zabytki remontować, inwestować 
i również będziemy prowadzić rewitalizację, która w Kaliszu w końcu jest faktem, a nie 

tylko o niej się mówi. Dziękuję. 
  

Tadeusz Skarżyński, ad vocem – panie przewodniczący, państwo prezydenci, wysoka 

rado, o ile zazwyczaj zgadzam się z panem prezydentem, od razu mówię i tu jeżeli 

chodzi o sprawy związane z eventami dla młodych, to jak najbardziej, ja natomiast nie 

widziałem w wypowiedzi pana radnego Łuszczykiewicza tu jakiegoś ataku, tylko 

i wyłącznie troskę o kwestię związaną z zabytkami na terenie miasta Kalisza, bo to też 
było poruszane na Calisii. Szanowni państwo, oczywiście ja się bardzo cieszę i to 

bardzo dobrze, że kościoły, że obiekty sakralne są remontowane i bardzo, bardzo 

dobrze, bo to jest rzeczywiście niewątpliwie najstarsza substancja zabytkowa w dużej 

mierze, jeżeli chodzi o miasto, ale mamy też sporo zabytków XIX-wiecznych, 

modernistycznych, mamy zabytkowe nekropolie. One wszystkie wymagają też pieniędzy 

i często nawet takich działań, bym powiedział, ratunkowych. Także jest to głos w dużej 



9 

 

mierze słuszny. Natomiast chciałbym poruszyć jeszcze jedną rzecz, o której mówiłem 

na komisji. Szanowni państwo, jest też tak, że w momencie, kiedy my wkładamy jakieś 
środki finansowe miasta Kalisza w remont zabytków czy w remont nawet substancji 

lokalowej o charakterze zabytkowym w mieście Kaliszu, to bardzo często mamy do 

czynienia z taką sytuacją, gdzie jest np. pięknie odnowiona kamienica należąca do 

miasta i obok kamienice należące do osób prywatnych, które „straszą”. A chodzi o to, 

że oczywiście są programy skierowane do prywatnych właścicieli, żeby to też 
podkreślić, natomiast nie wiem, czy wszyscy prywatni właściciele o tych programach 

wiedzą i tu też była prośba na komisji, którą wyartykułowałem, żeby informować po 

prostu, starać się za wszelką cenę dotrzeć, nawet zaprosić bezpośrednio na spotkanie, 

jeżeli jest taka możliwość i powiedzieć tak, żeby kiedy dbamy już o estetykę miasta, 

dbamy o zabytki, to żeby to się jak najbardziej rozszerzało, bo rzeczywiście to cieszy 

oko i to podnosi rangę naszego miasta. Dziękuję bardzo. 

 

Piotr Łuszczykiewicz, ad vocem – panie przewodniczący, szanowni państwo, no 

trochę tak to zabrzmiało, jakby pan prezydent miał jakąś nieprzewidzianą, jeszcze 

chyba dziś technicznie mimo neuralinków, umiejętność czytania w moich myślach. Ja 

nie wskazywałem żadnego konkretnego eventu, który byłby tutaj jakimś zaburzeniem 

w funkcjonowaniu budżetu miasta, dla którego te kwestie substancji miasta, kultury, 

tradycji są dla mnie absolutnie pierwszoplanowe, więc nie zamierzam tutaj absolutnie 

zestawiać tych różnych działań podejmowanych na bardzo różnych płaszczyznach. Jest 

młodzież na sali. Młodzi ludzie doskonale wiedzą, że ja słucham nowej i młodej muzyki 

również. Co więcej, analizuję ją także ze studentami. Co więcej, prowadzę prace 

licencjackie i magisterskie, które tym zjawiskom są poświęcone. Także moja 

wypowiedź w żadnej mierze nie dotykała jakiegoś konkretnego zdarzenia, które 

uważałbym za niekonieczne. Myślałem jedynie w kategoriach, no które znamy z XIX w. 

„znaj proporcjum, mocium panie”, tzn. żeby te proporcje, owszem, jeżeli mamy ponad 

miliardowy budżet, to żeby te proporcje były takie, że skoro jesteśmy w stanie wydać 
jakieś pieniądze na zdarzenia akcydentalne, prawda?, ulotne, to gdybyśmy mogli 

drugie tyle wydawać na coś, co jest trwałe, zostaje, jest cząstką materialnego albo 

niematerialnego dziedzictwa Kalisza. To tylko tyle i bardzo dziękuję za głos historyka, 

radnego, który przede mną przemawiał, Tadeusza Skarżyńskiego. Oczywiście, no 

trudno jest znaleźć XIV- czy XV-wieczny zabytek oprócz kościołów w Kaliszu, ale 

zabytki kultury modernistycznej, architektura okrętowa, architekta Nestrypke, która 

jest niesłychanym zupełnie zjawiskiem w skali całej mapy architektonicznej w Polsce. 

Naprawdę ta lista byłaby długa, którą można by było wskazywać i tutaj również 
nawiązałbym do tego, co powiedziała przewodnicząca klubu, radna Magdalena 

Sekura. Nie wtykajmy sobie szpil, próbujmy usiąść i ponad tymi podziałami zastanowić 
się, co dobrego możemy wspólnie zrobić dla dobra miasta, dla dobra jego seniorów, 

średniego pokolenia i najmłodszych, którzy są na sali i dla tych, którzy jeszcze się na 

tej sali, a w ogóle na tym świecie nie pojawili, a też chcieliby pewnie korzystać 
z historycznego oddechu tego wspaniałego miasta, w którym mieszkamy. Bardzo 

dziękuję. 
 

Krystian Kinastowski – tak, bardzo dziękuję, panie przewodniczący. Tu oczywiście 

żadnych szpilek nie ma, natomiast szanowni państwo, no musimy być sprawiedliwi 
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i, że tak powiem, mówić o konkretach, tak? Ja tylko przypomnę, że miasto Kalisz było 

laureatem ogólnopolskiego konkursu Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

oraz Generalnego Konserwatora Zabytków. My dostaliśmy jako jedyne miasto taką 

nagrodę za przyjęty i realizowany tutaj w Kaliszu program dbania o zabytki. Także 

uważam, że w tej dziedzinie mamy tu swoje osiągnięcia, zwłaszcza w tych kilku 

ostatnich latach, a rzeczywiście jest dużo do zrobienia, nie na wszystko, tak na dobro 

mamy, nie na wszystko mamy wpływ. Myślę, że w tej chwili największym wyzwaniem 

i to jest również tutaj sugestia do radnych Koalicji Obywatelskiej, jest kwestia 

kaliskiego Zawodzia, które od wielu lat niszczeje. Było zarządzane w sposób, no 

można powiedzieć, że tak na dobrą sprawę, karygodny i należałoby podjąć również 
z państwa strony działania mające na celu zabezpieczenie dodatkowych środków 

w Urzędzie Marszałkowskim, doinwestowanie tego miejsca, ponieważ tak na dobrą 

sprawę, jeżeli mówimy o Kaliszu jako najstarszym mieście w Polsce, to to powinno być 
miejsce, do którego przyjeżdżają wszystkie wycieczki w Kaliszu. Miasto Kalisz niestety 

nie ma wpływu na to miejsce. Może bardzo by chciało, ale w tej chwili inne osoby za 

to odpowiadają. Należy zrobić wszystko, by to miejsce trochę odczarować. My ze 

swojej strony tak robimy. Bardzo dziękuję dyrektorowi muzeum za to, że ta współpraca 

układa się w tej chwili dużo lepiej niż to było wcześniej i już w tej chwili państwa 

zapraszam na wielką kaliską trzeciomajówkę, która odbędzie się właśnie na Zawodziu 

i to będzie jedna z pierwszych imprez, która ma na celu odczarowanie i oddanie tego 

miejsca mieszkańcom. Dziękuję. 
  

Artur Kijewski – panie przewodniczący, panie prezydencie, wysoka rado, jeszcze jeden 

taki temat, który był poruszany na komisji. Przy okazji jakby tego, że miasto wspiera 

remonty budynków historycznych czy innych budowli, itd. związane z pracami 

konserwatorskimi. Też tam taka padła uwaga i prosiłbym o zwrócenie uwagi na te 

budynki, które nie dość, że straszą, są historyczne, to jeszcze grożą życiu i zdrowiu 

mieszkańców. Ja tylko podałem taki jeden przykład, budynek na Złotym Rogu po 

dawnym Banku Spółdzielczym. Na razie są na nim siatki założone, czekamy kiedy się 
rozleci. Powiem tak, właściciel dla mnie nieznany, nie wiem, kto to jest, natomiast 

prosiłbym, żeby miasto, jak wspiera prace konserwatorskie, było też, jakby stosowało 

się do przepisów i bezwzględnie egzekwowało czynności zabezpieczające od 

właścicieli tych obiektów. Trudno, jak ktoś chciał mieć pałac, to niech tym pałacem się 
zajmuje, a nie, że to stoi, szpeci, a jeszcze, co najgorsze, może spowodować u kogoś 
ciężki uraz, bo to jest, proszę państwa, miejsce, gdzie przechodzi wiele osób. Czyli jak 

ktoś, nie wiem, ta osoba może to kupiła, czy kto to jest, nie wiem, podmiot, czy to jest 

osoba fizyczna, trzyma, stoi sobie, mur się rozwala, miejsce reprezentacyjne w mieście. 

Tam powinien już dawno wejść nadzór budowlany i powinien w trybie takim 

nakazowym wydać decyzję o zabezpieczeniu tego, ale już porządnym, bo ta siateczka, 

to można sobie na niej ryby łowić, proszę państwa. Jak poleci cały mur, to później 

będziemy rozmawiali, a gdzie byliście, bo tam spadło to na matkę z dzieckiem, nie daj 

Boże, z wózkiem. Więc prosiłbym podległe służby panu prezydentowi, żeby 

egzekwowały od właścicieli, którzy uchylają się od obowiązku dbania o swoje obiekty, 

jeżeli to zagraża życiu i zdrowiu mieszkańców, no to tutaj wspieramy, a tutaj 

egzekwujemy. I szanowni państwo, to nie jest naprawdę jakaś moja złośliwość, ale 

weźcie pod uwagę to, że jakby to sobie stało w polu, to mnie to tam by nie 
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przeszkadzało, niech sobie to się rozwala, niszczeje, ale to jest miejsce, gdzie jest duży 

ruch, przemieszczają się ludzie, miejsce publiczne. Nie dość już szpeci, tak jak 

powiedziałem, to jest jeszcze nic, ale zagraża ludziom. I to wszystko jest fajne, tak jak 

kiedyś mieliśmy temat z drzewami. Historyczne drzewa, w środku nie było tego 

drzewa, trzeba je było wyciąć, bo później nie ma chętnych, jak spadnie na kogoś to 

drzewo i zrobi mu krzywdę. Tak samo jest z tymi budynkami. No niestety, czasy, że tak 

powiem, szlachty magnaterii się skończyły. Mamy teraz republikę, ale niektórym się 
wydaje, że chyba jakieś coś odziedziczyli i jeszcze nie wiem, czy będą szlachtą 

zagrodową, czy coś tam mieli. Trzeba ponosić konsekwencje tego, że jest się 
właścicielem. Dziękuję. 
 

Andrzej Plichta – panie przewodniczący, panowie prezydenci, szanowni państwo, 

droga młodzieży, no właśnie, tutaj ktoś powiedział, że się coś rozkręciło. Mam 

nadzieję, że się rozkręci po tej dyskusji, bo będę chciał się zwrócić z prośbą do 

radnych Koalicji Obywatelskiej. Ale najpierw trochę historii. Do pani 

przewodniczącej, w tym roku będziemy mieli 20-lecie już uchwalenia Stypendium Jana 

Pawła II. Chcę powiedzieć, że to stypendium było uchwalone w Polsce, u nas mieliśmy 

to tak naprawdę na początku, od razu. Później z nas brały przykład inne miasta, 

gminy, sami żeśmy im przesyłali regulaminy i w ten sposób to stypendium funkcjonuje 

w całej Polsce. Bardzo się z tego cieszę, 20 lat, jakbyśmy policzyli ile pieniędzy 

z budżetu, to już jest całkiem spora suma. A jeśli chodzi o tą naszą uchwałę, jeśli 
chodzi o prace remontowe, to ta uchwała jest trochę starsza już, z 2003 r. I dlaczego 

żeśmy ją wtedy, ja powiem, dlaczego żeśmy ją wtedy podjęli. Otóż dlatego, że środki, 

które spływały do nas, do miasta, a Kalisz jest generalnie prawie cały wpisany do 

zabytku, a więc jest dobrem narodowym, były tak małe, to były kwoty 10-15 tys. zł na 

remont różnych budynków. No, trudno było za to cokolwiek zrobić. I ówczesna Rada 

Miasta w 2003 r. z prezydentem podjęła właśnie taką uchwałę, żeby przeznaczać, no 

ile się da po prostu tych środków. A więc ta uchwała ma już 23 lata i naprawdę za te 

środki udało się bardzo, bardzo dużo zrobić. Ale, tak jak powiedziałem, Kalisz jest, no 

jest dobrym narodowym, jeśli mówimy o najstarszym mieście, o tym, że jest wpisany, 

a więc liczyłbym na państwa wsparcie obecnie, na pieniądze z ministerstwa, na 

pieniądze z województwa, na pieniądze od marszałka i jakbyśmy dołożyli to drugie 

tyle, to już naprawdę będzie można na pewno o wiele więcej zrobić. Ja tak czy inaczej 

cieszę się, że mamy taką uchwałę i że takie pieniądze przeznaczamy. I bardzo dobrze, 

że są takie uwagi tutaj mojego kolegi, pana profesora. Bardzo dobrze, bo może trzeba 

by nad tą uchwałą, tak jak pracujemy nad stypendium, także nad tą uchwałą 

popracować. Może inaczej ją skonstruować, żeby można było jak najwięcej właśnie 

zrobić. Dziękuję bardzo. 

  

Przewodniczący – pozwolicie państwo, że po tej długiej dyskusji zabiorę sam głos 

i może dwoma zdaniami tylko bym podsumował te wypowiedzi. Widać wyraźnie, że po 

prostu na tej sali siedzi odpowiednia reprezentacja miasta Kalisza, ludzi, którzy są 
zakochani w tym mieście, którym leży na sercu dobro tego miasta. Nie wiem, czy w tym 

roku jeszcze się da zwiększyć jakieś dodatkowe, znajdzie się dodatkowe środki na 

właśnie dbałość o zabytki, ale myślę, że tworząc przyszłoroczny budżet na pewno ja 

i wszyscy państwo dołożycie wszelkich starań, włącznie z panem prezydentem, żeby na 
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zabytki w mieście Kaliszu znalazło się znacznie więcej środków. I z drugiej strony mam 

nadzieję, że po prostu, że te programy, które były realizowane z funduszy 

państwowych, bo przecież nie ukrywajmy jednego faktu, że gros remontów w obiektach 

sakralnych było wykonywanych za pieniądze z budżetu państwa, może się znajdą 

jeszcze jakieś środki w samorządzie wojewódzkim. No, wszyscy jak jeden mąż na 

pewno staniemy w tym kierunku, żeby to miasto piękniało nam, żeby było bezpieczne, 

jak tutaj podjął ten temat kolega radny Artur Kijewski i ze wszech miar będziemy się 
przyłączać do tych trosk, które przedstawił nam pan radny Piotr Łuszczykiewicz. Także 

myślę, że to pozwoliło nam na zakończenie już tej burzliwej dość dyskusji. Wszyscy 

idziemy w jednym kierunku, ale każdy chciałby coś jeszcze swojego dołożyć. Dziękuję. 
 

W związku z powyższym radni jednomyślnie pozytywnie przegłosowali projekt 

uchwały – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas głosowania – 

Maciej Antczak i Marcin Strzelec) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 9. określenia zadań realizowanych przez Miasto Kalisz z zakresu rehabilitacji 

zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, na które przeznacza się środki 

z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na rok 2025. 

 
Stosownie do zapisów ustawy o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu 

osób niepełnosprawnych oraz na podstawie ustawy o samorządzie powiatowym, Rada 

Miasta Kalisza zobowiązana jest podjąć uchwałę określającą zadania, na które 

przeznacza środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na 

rok 2025. 

Na mocy niniejszej uchwały następuje określenie zadań realizowanych przez Miasto 

Kalisz z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej zgodnie z planem finansowym 

funduszu. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Miejska Społeczna Rada do Spraw Osób 

Niepełnosprawnych oraz komisje merytoryczne: Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki 

Społecznej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 10. określenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Kalisza na 2025 rok. 

 
Zgodnie z ustawą o ochronie zwierząt, rada gminy wypełniając obowiązek 

zapobiegania bezdomności zwierząt i zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom 

oraz ich wyłapywania, określa w drodze uchwały corocznie do dnia 31 marca, 

program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt. Koszty wykonania programu pokrywa Miasto Kalisz.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 11. zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia 

handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników oraz uchwalenia 

regulaminu określającego zasady prowadzenia handlu na detalicznych targowiskach 

miejskich. 

 
W związku z zakończeniem prac modernizacyjnych targowiska miejskiego 

mieszczącego się przy ul. 3 Maja, zachodzi konieczność wprowadzenia zmian 

w uchwale Rady Miasta i przywrócenia pierwotnego miejsca prowadzenia handlu. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 25 marca. 

 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej oraz Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, 

natomiast projekt uchwały wraz z autopoprawką pozytywnie zaopiniowała Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości radni najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowali 

autopoprawkę do projektu uchwały – 21 osób było za (21 radnych obecnych, 

nieobecni podczas głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec). 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz 

z autopoprawką – 20 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak, Artur Kijewski i Marcin Strzelec) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawką. 
 

Ad. 12. niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie Kalisza na 2026 rok 

środków stanowiących fundusz sołecki. 

 
Ustawa o funduszu sołeckim stanowi, że rada gminy rozstrzyga o wyodrębnieniu 

w budżecie gminy środków stanowiących fundusz sołecki i do dnia 31 marca roku 

poprzedzającego rok budżetowy, którego dotyczy jest zobowiązana do podjęcia 

uchwały, w której wyraża zgodę albo nie wyraża zgody na wyodrębnienie funduszu. 

Zgodnie z powyższym Rada Miasta Kalisza niniejszą uchwałą nie wyraża zgody na 

wyodrębnienie w budżecie Kalisza na 2026 rok środków stanowiących fundusz 

sołecki. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady 

Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 19 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 
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głosowania – Maciej Antczak, Tomasz Grochowski i Marcin Strzelec, radna Karolina 

Sadowska wyłączyła się z głosowania) – przewodniczący stwierdził przyjęcie 

uchwały. 

 

Ad. 13. stwierdzenia wygaśnięcia mandatu ławnika. 

 
Sąd Rejonowy w Kaliszu II Wydział Karny Sekcja ds. Wykonywania Orzeczeń, 
przesyłając w załączeniu odpis prawomocnego wyroku poinformował, że 

postępowanie dotyczące pana Tadeusza Graczyka, pełniącego funkcję ławnika, zostało 

zakończone. 

Zgodnie z przepisem ustawy Prawo o ustroju sądów powszechnych „Mandat ławnika 

wygasa w razie prawomocnego skazania za przestępstwo bądź wykroczenie (...)”. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 20 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak, Tomasz Grochowski i Marcin Strzelec) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 14. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-

2043. 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 

wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 25 marca. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, szanowni 

goście, w autopoprawce do projektu uchwały Rady Miasta Kalisza w sprawie zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej w załączniku Nr 1 do uchwały należy wprowadzić 
następujące zmiany, które dotyczą zwiększenia dochodów do kwoty 

1.013.365.563,19 zł, zwiększenia dochodów bieżących do kwoty 910.010.737,07 zł, 

zwiększenia pozostałych dochodów bieżących do kwoty 210.846.258,28 zł, zwiększenia 

wydatków ogółem do kwoty 1.037.369.386,63 zł, zwiększenia wydatków bieżących do 

kwoty 890.525.202,26 zł. To są kwoty zmian, natomiast zmiany, które wpłynęły do 

Prezydenta Miasta Kalisza w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok, zostały 

złożone przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, Biuro Świadczeń Rodzinnych, 

Wydział Zarządzania Kryzysowego i Spraw Obronnych oraz Wydział Kultury i Sztuki, 

Sportu i Turystyki. Zwiększa się w budżecie miasta Kalisza na 2025 rok po stronie 

dochodów i wydatków kwotę 135.400 zł. A zmiany, może omówię państwu 

szczegółowo, dotyczą: w Miejskim Ośrodku Pomocy Społecznej dostosowujemy plan 

wydatków do klasyfikacji budżetowej, w ramach rozdziałów z funduszu pracy 
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przenosimy środki na rozdział dotyczący rodzin zastępczych, w budżecie MOPS-u na 

kwotę 192.463,20 zł. Dotyczy to dodatków motywacyjnych dla rodzin zastępczych 

i prowadzących Rodzinny Dom Dziecka. W Biurze Świadczeń Rodzinnych również 
dostosowujemy do aktualnych przepisów plan dochodów bieżących i wydatków 

bieżących do aktualnych rozdziałów wskazanych w klasyfikacji budżetowej w ramach 

obowiązujących przepisów na kwotę 30.600 zł. Dotyczy to środków pozyskanych 

z funduszu przeciwdziałania COVID-19 i ich przeznaczenie na 2025 rok. Wprowadza 

się jednocześnie zadania zlecone, wypłata refundacji podatku VAT za dostarczone 

paliwa dla gospodarstw domowych w 2023 roku i 2024 r. W Wydziale Zarządzania 

Kryzysowego i Spraw Obronnych zwiększamy wydatki zarządzania kryzysowego 

o kwotę 35.400 zł z uwagi na konieczność przeprowadzenia szkolenia z zakresu 

ochrony ludności i obrony cywilnej dla kadry w urzędach obsługujących organy 

ochrony ludności oraz w innych urzędach, jednostkach organizacyjnych jednostek 

samorządu terytorialnego i organach jednostek pomocniczych gminy, wynikającego 

z ustawy o ochronie ludności i obronie cywilnej. Natomiast w zakresie Wydziału 

Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki zwiększamy wydatki bieżące o kwotę 100 tys. zł. 

w ramach środków finansowych pochodzących z pozostałej działalności. Zostaną one 

przeznaczone na zorganizowanie telewizyjnej gali boksu z walką wieczoru, kaliszanin 

Adam Balski kontra Krzysztof Diablo Włodarczyk o pas mistrza świata najbardziej 

prestiżowej na świecie federacji bokserskiej WBC. W hali Arena w dniu 25 maja 

2025 r. odbędzie się to wydarzenie, a powyższe wydatki będą sfinansowane 

z ponadplanowych dochodów uzyskanych ze zwrotów niewykorzystanych dotacji 

z 2024 r. oraz z rozliczenia podatku VAT. Dziękuję bardzo. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Edukacji 

i Sportu; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia 

Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, 

a także Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego, natomiast całościowo 

projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta 

Kalisza. 

 

O zabranie głosu poprosił radny Tadeusz Skarżyński – panie przewodniczący, panie 

prezydencie, wysoka rado, ja mam pytanie do pani skarbnik, czy wszystkie zmiany, bo 

w uzasadnieniu do zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej, nad którą w tej chwili 

rozmawiamy, bo zmiany w budżecie to za chwileczkę, w autopoprawce, którą pani 

skarbnik przedstawiła, jest zapisane, podane są tylko i wyłącznie kwoty zwiększeń. Czy 

wszystkie zmiany, które pani przedstawia w autopoprawce budżetowej, dotyczą też 
autopoprawki do Wieloletniej Prognozy Finansowej? Wszystkie, tak? Czyli włącznie 

z tą galą boksu też wprowadzamy do wieloletniej prognozy? Tak. Dobrze, dziękuję 
bardzo. 

  

Wobec powyższego radni najpierw pozytywnie przegłosowali autopoprawkę do 

projektu uchwały – 14 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, 

nieobecny podczas głosowania – Maciej Antczak). 
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Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z autopoprawką – 14 osób 

było za, 8 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały wraz 

z autopoprawką. 
 

Ad. 15. zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok. 
 

Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2025 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 25 marca, a przed momentem 

przedstawiła ją Aneta Ochocka. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji i Sportu; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja 

Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego, 

całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów, 

natomiast pozytywnej opinii nie wypracowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego 

oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec powyższego radni najpierw pozytywnie przegłosowali autopoprawkę do 

projektu uchwały – 13 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (21 radnych obecnych, 

nieobecni podczas głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z autopoprawką – 13 osób 

było za, 8 wstrzymało się od głosu (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały wraz z autopoprawką. 
 

Ad. 16. zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Kalisza zbadania 

skargi pana █████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza. 

 
Rada Miasta Kalisza zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego 

i ustawą o samorządzie gminnym jest organem właściwym do zlecenia Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji szczegółowego zbadania skargi pana █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Maciej Antczak i Marcin Strzelec) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 
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Ad. 17. wprowadzenia programu osłonowego w zakresie udzielania wsparcia osobom 

starszym w wieku 60 lat i więcej z terenu miasta Kalisza poprzez dostęp do 

tzw. „opieki na odległość”. 

 
Program „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2025 jest odpowiedzią na wyzwania, 

jakie stawiają przed Polską zachodzące procesy demograficzne. Program jest 

elementem polityki społecznej państwa w zakresie wsparcia działań na rzecz seniorów 

niesamodzielnych ze względu na wiek oraz stan zdrowia. 

Program zwiększy poczucie bezpieczeństwa osób starszych oraz ułatwi ich 

samodzielne funkcjonowanie w miejscu zamieszkania. 

Projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 18. przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Kalisza na 2025 rok. 

 
Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym komisje rady przedkładają swoje plany 

pracy radzie gminy. Natomiast Statut Miasta Kalisza stanowi, że plan pracy Komisji 

Rewizyjnej jest przyjmowany w formie uchwały. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Rewizyjna Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 19. rozpatrzenia skargi pani █████████████* na dyrektora Szkoły 

Podstawowej nr 18 im. Janusza Kusocińskiego w Kaliszu. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak, radna Karolina Skrzypczyńska z przyczyn technicznych 

nie wzięła udziału w głosowaniu) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 20. rozpatrzenia skargi państwa █████████████* na dyrektora Zarządu 

Dróg Miejskich w Kaliszu. 

 
Skarga również została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania 

administracyjnego. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Maciej Antczak, radny Sławomir Lasiecki z przyczyn technicznych nie 

wziął udziału w głosowaniu) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

VI. Informacje i sprawozdania za 2024 rok: 

 
Kompleksowo informacje i sprawozdania Komendy Miejskiej Państwowej Straży 

Pożarnej w Kaliszu, Komendy Miejskiej Policji w Kaliszu, Straży Miejskiej Kalisza, 

sprawozdanie z działalności Wspólnej Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Miasta 

Kalisza i Powiatu Kaliskiego za 2024 rok przyjęła Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza.  

Informację Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz Państwowego Powiatowego 

Inspektora Sanitarnego w Kaliszu przyjęła Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej, która wraz z 

Komisją Budżetu i Finansów przyjęły do wiadomości sprawozdanie 

z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kaliszu za 2024 rok. 

 

Głos zabrał radny Artur Kijewski – panie przewodniczący, panowie prezydenci, 

wysoka rado, ja chciałem tylko tam odnieść się akurat, bo nie jestem członkiem 

Komisji Prawa, ale chciałem odnieść się odnośnie informacji Komendy Policji. Bardzo 

dobrze wygląda sprawa dotycząca przestępstw w kategoriach 7 najbardziej 

uciążliwych, rzeczywiście tam jest spadek. Natomiast niestety troszeczkę wzrosła 

sprawa czynów, których dokonują osoby nieletnie. Tam mamy troszeczkę na plusie. 

W związku z powyższym mam nadzieję, że akurat w tej kategorii to nie będzie rosło, 

ponieważ ja zdaję sobie sprawę, że jest to trudna sytuacja, tym bardziej, że z osobami 

nieletnimi troszeczkę inaczej, jest inne postępowanie, ale tak jak mieszkańcy zgłaszają 

czasami rzeczywiście, jeśli chodzi o takie typowe rzeczy, bójki, pobicia, jakieś tam 

zaczepianie na ulicy, często o wiele groźniejsza jest taka grupa właśnie nieletnich 

sprawców niż osoby dorosłe. Także mam nadzieję, że państwo podejmiecie stosowne 

kroki, bo to jest, mówię, to jest bardzo taka specyficzna grupa, jeśli chodzi 

o mieszkańców. Bo rzeczywiście, jak było pokazane, policja może bardzo szybko 

i skutecznie działać. W zeszłym roku, przypominam, był pewien taki napis, który 

bardzo tam jakoś wzburzył wszystkich na ścieżce rowerowej i w ciągu 2-3 dni 

znaleziono sprawcę. Także mam nadzieję, że policja ma skuteczne i dobre narzędzia, 

żeby również to zrobić. Natomiast, mówię z całym szacunkiem dla państwa, rozumiem 

specyfikę grupy wiekowej, bo to jest coś innego niż ludzie dorośli. Dziękuję. To 

wszystko. 

 

Tadeusz Skarżyński, ad vocem – panie przewodniczący, państwo prezydenci, szanowni 

państwo, też a propos sprawozdania Komendanta Policji. Od razu zaznaczę, że pan 

komendant tutaj niejako prezentował nam sprawozdanie nie ze swojej działalności, 

jakby nie z jednostki pod jego dowództwem, ale o ile rzeczywiście ta przestępczość, 
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jeżeli chodzi o osoby nieletnie, małoletnie, nieznacznie, naprawdę to jest taki bardzo 

drobny wzrost, o tyle warto się zastanowić i rzeczywiście zwrócić uwagę na to, że 

drastycznie, jeżeli ktoś czytał ten protokół to zauważy, wzrosła przestępczość 
gospodarcza. To jest naprawdę, poruszaliśmy ten temat na Komisji Prawa, że 

w przeciągu roku ten przyrost, jeżeli chodzi o przestępczość gospodarczą, był bardzo, 

bardzo duży. Oczywiście cieszy nas to, że również wykrywalność tej przestępczości jest 

na bardzo wysokim poziomie, ale warto zaznaczyć, że ten rok 2024 to jest olbrzymi 

wzrost przestępczości gospodarczej na terenie miasta Kalisza. Dziękuję bardzo. 

 

Wobec braku innych uwag przewodniczący stwierdził przyjęcie informacji 

i sprawozdań. 
 
VII. Przyjęcie: 

- informacji Prezydenta Miasta Kalisza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa 
w art. 36 ust. 1-3 i ust. 5 oraz wydanych decyzjach, o których mowa w art. 37 ust. 

6 i 7 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2024 r., poz. 1130 ze zm.): 
 
Przedmiotową informację przekazano radnym w systemie e-Sesja. 

 

Wobec braku uwag, przewodniczący stwierdził przyjęcie informacji. 

 

- informacji o ulgach w spłacie należności pieniężnych o charakterze 

cywilnoprawnym udzielonych w 2024 roku przez Prezydenta Miasta Kalisza 
i kierowników jednostek organizacyjnych:  

 
Przedmiotową informację przekazano radnym również w systemie e-Sesja. 

 

Wobec braku uwag, przewodniczący stwierdził przyjęcie informacji. 

 

- sprawozdań z działalności komisji merytorycznych Rady Miasta Kalisza za 
2024 rok: 

 
Radni otrzymali sprawozdania z działalności: 

- Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, 

- Komisji Budżetu i Finansów, 

- Komisji Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, 

- Komisji Edukacji i Sportu,  

- Komisji Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, 

- Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej, 

- Komisji Środowiska i Gospodarki Komunalnej, 

- Komisji Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego, 

Rady Miasta Kalisza za 2024 rok. 

 

Wobec braku uwag, przewodniczący stwierdził przyjęcie sprawozdań. 
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- planów pracy merytorycznych komisji Rady Miasta Kalisza na 2025 rok: 

 
Radni otrzymali także plany pracy: 

- Komisji Budżetu i Finansów, 

- Komisji Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, 

- Komisji Edukacji i Sportu,  

- Komisji Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, 

- Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej, 

- Komisji Środowiska i Gospodarki Komunalnej, 

- Komisji Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego, 

Rady Miasta Kalisza na 2025 rok. 

 

Wobec braku uwag, przewodniczący stwierdził przyjęcie planów pracy. 

 
VIII. Odpowiedzi na interpelacje. 

 
Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

O zabranie głosu poprosił radny Artur Kijewski – panie przewodniczący, panowie 

prezydenci, wysoka rado, szanowni państwo, ja mam dwa tematy. Chciałbym 

powiedzieć, bo już ostatnio właśnie na komisji merytorycznej mogliśmy się dowiedzieć, 
nie byłem oczywiście pierwszą osobą, ale ostatnio też zwracałem się w sprawie boiska 

sztucznego z oświetleniem i tak jak się mogliśmy dowiedzieć, to boisko będzie 

zaproponowane w przyszłym roku w budżecie będzie to, pan prezydent będzie też sam 

o to wnioskował, więc chciałem powiedzieć, panie prezydencie, dziękuję bardzo. 

Proszę przekazać też na ręce pana prezydenta Kinastowskiego. I druga sprawa, mam 

nadzieję, że równie szybko będzie, bo tak już rozmawialiśmy wstępnie, jest szansa, 

żeby zafunkcjonowała kamera na wieży ratuszowej prezentująca nasze miasto 

w Internecie. Z tego, co wiem, to tam temat będzie, znaczy jest już na dobrej drodze, 

żeby był zorganizowany. Także również dziękuję. Cieszę się, że rzeczy, czasami może 

się wydawać, dzieją się powoli, ale najważniejsze, że do przodu. Także z mojej strony 

za te dwie sprawy chciałem władzom miasta podziękować. Dziękuję. 
 

Marcin Małecki – wysoka rado, panowie prezydenci, szanowni państwo, ja chciałem 

się odnieść do mojej interpelacji związanej z rondem lub ulicą pana Henryka 

Jedwabia. Cieszę się, że jesteśmy krok do przodu. Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego i Samorządu Osiedlowego przekazała już tą sprawę do Wydziału Geodezji 

i Kartografii. Mam nadzieję, że to jest kolejny krok i uda nam się pozytywnie może 

w tym roku zamknąć tą sprawę i wyznaczyć rondo lub ulicę pana Henryka Jedwabia. 

Bardzo dziękuję. 
  

Mirosław Gabrysiak – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

szanowni państwo, tutaj chciałem podziękować za obszerną odpowiedź na interpelację 
dotyczącą poprawy wyjazdu z osiedla Piwonice. Właściwie jest to nie tyle odpowiedź, 
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co analiza istniejących już rozwiązań, więc chciałem zwrócić tylko uwagę na jedno 

zdanie, że układ komunikacyjny m.in. jest rozłożony na różne ulice i wymienione są 

połączenia między Słowiańską a Torową przez ulicę Dalmacką/Rodową, a stan tej 

nawierzchni jest bardzo zły. Z kolei w odpowiedzi na zapytanie, czy będzie 

poprawiony, jest odpowiedź, że tak, jeśli tylko warunki klimatyczne pozwolą na to. Ale 

to mam taką drobną uwagę, to zostało, powinno zostać zrobione już dawno, a nie po 

9 miesiącach od zamknięcia wiaduktu. To jest tylko taka drobna uwaga. Dziękuję 
bardzo. 

 

Tomasz Grochowski – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, 

szanowni państwo. Otrzymałem odpowiedzi na moje dwie interpelacje. O jednej już 
rozmawiałem z panem przewodniczącym na poprzedniej komisji. Jak państwo wiecie, 

wnioskowałem o to, żeby punkt obywatelski był przeniesiony na początek sesji, tak 

żeby mieszkańcy miasta Kalisza mogli wypowiedzieć się w sprawie uchwał, które mają 

być procedowane w dalszych punktach sesji, natomiast tu pan przewodniczący mówi, 

że stoi przy swoim stanowisku i nie będzie tej zmiany, dlatego korzystając z okazji 

namawiam wszystkich mieszkańców, którzy mieli chęć zabrania głosu na sesjach, żeby 

jednak skierować ich na komisje, skoro taka jest decyzja i na komisjach będziemy 

dyskutowali w sprawach ważnych dla mieszkańców. To po pierwsze. Po drugie, jak 

państwo pamiętacie, wnioskowałem o to, żeby uruchomić jak gdyby spacery z psami 

w kaliskim schronisku również w soboty. Są one bardzo popularne i mieszkańcom 

miasta bardzo na tym zależy. Otrzymałem informację, natomiast chciałbym, czy 

odpowiedź na interpelację, natomiast chciałbym uzupełnić, ponieważ tak, zmiana jest 

możliwa, kierownik jest za, niestety wymaga ona zmiany zarządzenia prezydenta 

w sprawie regulaminu spacerowania z psami w Kaliszu. Teraz taki wniosek mój na 

przyszłość, żeby jednak jakaś dalsza instrukcja się pojawiała, co w konsekwencji, tak? 

No bo dzisiaj nie wiem, czy ktoś nad tym rozporządzeniem rozpocznie pracę, czy nie. 

Co będzie jak gdyby dalej, jaka będzie dalsza przyszłość w sprawie mojej interpelacji? 

Także tu bym bardzo prosił o uzupełnienie. Dziękuję bardzo. 

 

IX. Interpelacje. 
 
Głos zabrał radny Tadeusz Skarżyński – panie przewodniczący, państwo prezydenci, 

wysoka rado, ja nie ukrywam, że będę w tym wypadku ponawiał swoją interpelację 
związaną z zapytaniem, dotyczącą możliwości utworzenia małego parku przy ulicy 

ks. Stanisława Piotrowskiego. To jest obszar pomiędzy Zespołem Szkół Nr 9, Parafią 

św. Jana Pawła II, a obiektami mieszkalnymi. Na tym terenie znajduje się już obszar 

zielony, na którym występują drzewa, więc nie potrzeba jakby nowych nasadzeń, nie 

potrzeba spraw związanych z tym, żeby czekać, aż drzewa wyrosną, są tam. Natomiast 

to, co jest niezbędne, to wyznaczenie tam po prostu ścieżek i ustawienie paru ławek, 

które dałyby osiedlu Dobrzec nowy teren zielony, myślę, że atrakcyjny, nowy, mały 

park, który by na pewno bardzo pozytywnie wpłynął na lokalną społeczność. Bo tak 

jak powiedziałem, tam już nie trzeba sadzić drzew, one tam już są, tylko jest kwestia 

wyznaczenia ścieżek i ustawienia ławek. I to jest moja interpelacja, czyli ponowienie 

zapytania o to, czy jest możliwe utworzenie tam właśnie takiego, takiego miejsca. 

Z tego, co pamiętam, swego czasu było założenie takie, że tam mają być, ma być teren 
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parkingowy. Wydaje mi się, że on aż tak bardzo w tym miejscu potrzebny nie jest, 

a miejsca zielone się przydadzą. Dziękuję bardzo. 

 

Magdalena Sekura-Nowicka –  szanowni panowie prezydenci, panie przewodniczący, 

szanowni państwo, mam dwie interpelacje. Jedna interpelacja jest w sprawie 

zwiększenia ruchu autobusowego na przystanku „dworzec autobusowy”. W imieniu 

swoim oraz mieszkańców wnioskuję o przeanalizowanie możliwości wpisania w trasę 
większej ilości linii przystanku autobusowego „dworzec autobusowy”, o takiej nazwie, 

znajdującego się w najbliższym sąsiedztwie dworca PKP oraz dworca PKS. Dziś 
przystanek ten znajduje się jedynie na trasie kilku linii: 5, 7 i 20, spośród których tylko 

5 jest linią jeżdżącą także wieczorami oraz w weekendy i w zasadzie to jest takie clue 

całej tej interpelacji. Obecnie najważniejszym przystankiem łączącym dworce z resztą 

miasta jest przystanek „Górnośląska Galeria Amber”. Problem w tym, że znajduje się 
on kilkaset metrów od miejsca zatrzymania pociągu, co stanowić może pewną 
uciążliwość dla pasażerów, zwłaszcza starszych i z niepełnosprawnościami. 

Dodatkowo osoby przyjezdne, nieznające dobrze Kalisza mogą nie zdawać sobie 

sprawy z jego istnienia. Osoby takie po zapoznaniu się z skąpą ofertą przejazdów na 

przystanku dworzec autobusowy, mimo woli skorzystają z oferty znajdującego się obok 

przystanku chociażby taksówek. Wydaje się, że w interesie miasta jest ułatwienie 

mieszkańcom, jak i turystom możliwości dostania się do miejsca docelowego 

w najbardziej przystępny sposób. Takim sposobem mogłoby być zwiększenie ruchu 

autobusowego właśnie na tym przystanku „dworzec autobusowy” albo może 

rozważenie opcji zmiany trasy niektórych autobusów, które zatrzymują się przy ulicy 

Górnośląskiej. Bardziej tutaj myślę o tym, że w momencie, kiedy właśnie chcemy 

chociażby w weekendy, aby do naszego miasta przyjeżdżali nie mieszkańcy naszego 

miasta, tylko właśnie turyści z różnych innych stron, powinniśmy np. chociażby 

w weekendy takie te trasy autobusów wzmożyć, uruchomić i umożliwić takim 

przyjezdnym skorzystanie bezpośrednio z dworca z naszych linii autobusowych. 

Natomiast jeśli chodzi o drugą interpelację, jest to interpelacja w sprawie rewitalizacji 

parku nad Krępicą. Ja nie ukrywam, że występuję tutaj z interpelacją, ale również 
jestem członkiem Rady Osiedla Korczak i na ostatnim spotkaniu rady osiedla 

postanowiliśmy tutaj zwrócić się z prośbą właśnie poprzez też formę interpelacji na 

ręce pana prezydenta. W związku z tym, że w marcu 2023 r., po zapewnieniu o tym, że 

będzie ten park nad Krępicą częściowo już remontowany, chodzi o chociażby schody, 

które zostały zrobione i za co dziękujemy, padła też ze strony pana prezydenta 

deklaracja o tym, że będą wykonywane dalsze prace, będzie kontynuacja jakby 

rewitalizacji, można powiedzieć, tego parku. Na ten moment ścieżki, które się znajdują 

w tym parku, które dotychczas przed jeszcze właśnie rozpoczęciem remontu tych 

schodów, służyły mieszkańcom, służyły również spacerom, ale także spotkaniom 

w szerszym gronie, one po remoncie tych schodów i poprzez też rozjeżdżenie tych 

ścieżek ciężkim sprzętem, w tej chwili są w opłakanym stanie. Tam jest po prostu błoto, 

nie da się przejść. Ja też do tej interpelacji dołączyłam zdjęcia, żeby konkretnie 

wskazać, które to są miejsca, także tu jest cały zestaw. I w związku z tym prosimy 

o informację przede wszystkim, na jakim etapie znajduje się proces rewitalizacji parku 

nad Krępicą, zwłaszcza w kontekście usunięcia problemów podmokłego podłoża. Kto 

nadzoruje i wykonuje prace związane z systematycznym porządkowaniem terenu 
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parku, bo tutaj też mamy uwagi, co do tego. Naprawdę jest tam dość mocno 

zanieczyszczony ten park. Czy w najbliższym czasie planowane są kolejne inwestycje, 

które pozwolą na przygotowanie terenu parku do organizacji chociażby festynów, 

innych imprez społecznych? Jeśli tak, to jakie? Tutaj chciałam zwrócić szczególną 

uwagę, ponieważ Rada Osiedla Korczak przez minione 8 lat nie miała swojej 

reprezentacji, nie było Rady Osiedla Korczak. Udało nam się to zmienić w ubiegłym 

roku w związku z tym tych działań, które chcemy podejmować w ramach chociażby 

integracji na pierwszy rzut środowiska mieszkańców osiedla Korczak, m.in. są również 
związane z aktywnościami związanymi z organizacją festynów czy spotkań dla dzieci, 

dla mieszkańców, czy różnych eventów, które mamy w planach. W związku z tym 

szczególnie nas ten temat interesuje. No i oczywiście, jakie działania podjęte zostały 

lub będą podjęte w celu kompleksowego zagospodarowania przestrzeni oprócz 

wymiany elementów wyposażenia, takiego jak ławki, alejki, kosze na śmieci, itp. Będę 
zobowiązana za udzielenie odpowiedzi. Dziękuję. 
 

Piotr Łuszczykiewicz – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

szanowni goście, ja się ograniczę do odczytania tych interpelacji, żeby tutaj nie wpaść 
w jakąś swadę retoryczną i nie przedłużyć obrad. Pierwsza z nich natury 

najogólniejszej. W związku z powtarzającym się w wielodniowych ciągach w tym 

sezonie grzewczym fatalnym stanem powietrza w Kaliszu, poważnie zagrażającym 

zdrowiu mieszkańców, proszę o informację w zakresie działań podjętych przez 

odpowiednie instytucje Urzędu Miasta Kalisza, monitorowanie, nakładanie kar, 

przebieg procesu wymiany tzw. kopciuchów, mających na celu poprawę tego 

zatrważającego stanu rzeczy. Druga interpelacja jest już natury partykularnej, 

konkretnej. Nawiązuje do mojej interpelacji związanej z historycznym budynkiem 

Korpusu Kadetów, części Korpusu Kadetów przy Łaziennej 6, dawniej z siedzibą 

centrali Miejskiej Biblioteki Publicznej. Wobec odpowiedzi na moją interpelację 
w sprawie budynku przy ul. Łaziennej 6, stanowiącego część historycznej zabudowy 

tzw. Korpusu Kadetów, w której stwierdzono, w tej odpowiedzi, że budynek jest 

przeznaczony do kapitalnego remontu, zwracam się z prośbą o wskazanie ekspertyzy 

audytu, na podstawie których budynek, jaki w ostatnich latach przeszedł wymianę 
okien, naprawę dachu, a także zupełnie niedawno remont łazienek, przeznaczono do 

remontu i wyłączono z użytkowania. Według mojej wiedzy, na podstawie zapytań 

podczas obrad komisji Rady Miasta Kalisza, budynek przy ulicy Łaziennej 6 nie będzie 

w trakcie trwającego remontu ulicy Łaziennej podłączony do przebiegającego tuż obok 

ciepłociągu miejskiego. Tym samym pozostanie skazany na ogrzewanie gazem, jeśli 
w ogóle jest, czy będzie w najbliższej przyszłości ogrzewany. Doprowadzi to tym razem 

do już rzeczywistego niszczenia zabytkowej substancji ważnego dla historii Kalisza 

budynku, przypomnę, związanego również z historią 29. Pułku Strzelców Kaniowskich 

oraz zaprzepaszczenia dotychczasowych nakładów na jego utrzymanie. Kolejna 

interpelacja, taka bardzo na dniach. Zwracam się z prośbą o natychmiastową 

interwencję w sprawie wyjątkowo szpecącego banera z ofertą wynajmu postawionego 

w obszarze zabytkowego parku miejskiego, na terenie prywatnym wprawdzie, który 

przylega do kortów Centrum Kultury i Sztuki. Nie wnikając w kwestie własnościowe, 

pragnę zauważyć, że całość parku miejskiego stanowi zabytek i można użytkować jego 

tereny tylko zgodnie z wytycznymi, jakie formułują odpowiednie służby. Ja o tym 
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mówiłem na komisji, otrzymałem zapewnienie, że to zostanie sprawdzone. Dziś nasi 

goście przechodzili i pokazali, że ten baner wbity w ten fragment parku stoi. Kolejna 

interpelacja. Zwracam się z prośbą o podjęcie starań działań remontowych na ulicy 

Lotniczej. Jej przebieg, a także stan nawierzchni stwarza niebezpieczeństwo dla 

pieszych i kierowców. Piesi są obryzgiwani wodą stojącą w dziurach, nie mają też 
jednego spójnego szlaku do poruszania się wzdłuż ulicy, natomiast duże samochody, 

np. ciężarówki dostawcze do pobliskiego marketu wjeżdżają pod prąd od ulicy 

Pułaskiego, ponieważ ciąg komunikacyjny od ulicy Zacisze jest dla nich ze względu na 

zaparkowane samochody zbyt wąski. Pragnę podkreślić, że ulicą lotniczą 

przemieszczają się nie tylko mieszkańcy osiedla, w szczególności budynków przy ulicy 

Zacisze, w tym budynków TBS, ale także pracownicy i klienci pobliskich sklepów oraz 

instytucji. Ruch jest zwłaszcza wzmożony po koncertach Filharmonii Kaliskiej, 

z których słuchacze wychodzą lub wyjeżdżają właśnie ulicą Lotniczą. Nie stwarza to 

dobrego wizerunku miastu, organowi prowadzącemu wszak tę nobliwą instytucję. Jest 

to jednak tylko jeden z aspektów poważnego problemu komunikacyjnego na ulicy 

Lotniczej. I wreszcie ostatnia interpelacja, tutaj bardzo skrótowo, bo tu się pojawiają 

adresy, których nie chcę czytać w interpelacji. Zwracam się z prośbą o wyjaśnienie 

stanu faktycznego w związku z zapytaniem mieszkanki lokalu przy ulicy Babina, 

pozwólcie państwo, że nie będę tych numerów bloku i mieszkania wymieniał. Zauważa 

ona, że w kamienicy, w której mieszka od wielu miesięcy, nawet lat, znajdują się 
nieużytkowane mieszkania należące do MZBM. Zarazem są zainteresowani ich 

zakupem, w tym córka wspomnianej mieszkanki, zamieszkała w tej samej kamienicy, 

której mieszkanie sąsiaduje z pustostanem, tu wymieniony numer pustostanu. Ponadto 

pustostanami są mieszkania, wymienione trzy kolejne numery, z każdym dniem 

niszczejące. Mieszkanka prosi o interwencję w tej sprawie. Bardzo dziękuję. 
 

Marcin Strzelec – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, szanowni 

państwo radni, wszyscy zgromadzeni państwo, trzy interpelacje, dwie kluczowe 

dotyczące kwestii naszego centrum. Pierwsza w sprawie parkingu przy ulicy 

Kazimierzowskiej. Zwrócili się do mnie w tej sprawie mieszkańcy, także media ostatnio 

tym tematem się interesowały. Mamy między ulicą Sukienniczą a Śródmiejską parking, 

który jest dość wąski, gdybyśmy wszyscy jeździli Fiatami 126P pewnie byśmy się 
zmieścili, teraz już nie bardzo, część z tych miejsc stoi pusta i po prostu mniej 

samochodów parkuje, a poszerzenie tych miejsc dałoby większe możliwości. Stąd 

proszę o próbę rozwiązania tego problemu. Druga kwestia to kwestia przystanków 

w centrum miasta. Komunikacja miejska służyć ma tym, którzy nie mogą lub nie chcą 

poruszać się samochodami. Ci, którzy nie mogą, nie mają wyboru, często to osoby 

starsze zamieszkujące nasze centrum, te osoby nie mają możliwości dojeżdżać do 

marketu, więc i bagaże i zakupy i pora deszczowa, a tam ani ławek, ani wiat, ani 

wsparcia mieszkańców. Myślę, że to koszt dużo mniejszy niż jakikolwiek koncert. Może 

da się pomóc także mieszkańcom w tym zakresie. No i drobna kwestia dotycząca 

nieruchomości przy ulicy Ostrowskiej. Jakieś prace rozbiórkowe tam trwają. 
Chciałbym ustalić, w jakim zakresie. To też prośba mieszkańców. Dziękuję bardzo. 

 

Tomasz Grochowski – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, państwo 

radni, szanowni goście, pierwsza interpelacja dotyczy dużego problemu, z którym 
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stykamy się w całej Polsce, ale również w Kaliszu. Ja nie wiem, czy państwo wiecie, 

ale dane z zeszłego roku pokazują, że, a mamy tutaj doktora, który może to 

potwierdzić, pokazują, że 3 mln Polaków choruje na cukrzycę typu II, czyli w ogóle na 

cukrzycę, a kolejne 5 mln jest w stanie takim jakby przedcukrzycowym. Pytanie, 

ponieważ mieliśmy na Komisji Środowiska, której mam przyjemność przewodniczyć, 
pana Marka Stodolnego, szefa kaliskiego Sanepidu, który mówił nam o sytuacji 

sanitarnej i epidemiologicznej w Kaliszu i powiecie, zadałem wtedy pytanie dotyczące 

programów profilaktyki przeciwko chociażby cukrzycy typu II. Okazało się, że jednak 

takiego programu w ramach Sanepidu w tej chwili w Kaliszu prowadzonego nie ma 

i pan Marek skierował mnie do panów prezydentów. Także pytanie pewno przede 

wszystkim do pana prezydenta Mateusza Podsadnego, czy mamy takie programy? Czy 

jak są jednostki, które takie programy realizują w Kaliszu? A jak nie mamy, to czy 

zamierzamy taki program uruchomić? Bardzo ważna rzecz, drodzy państwo, dotyczy 

również dzieci. Okazuje się, że 3-letnie dzieci mają stłuszczenie wątroby, mamy 

przetworzoną żywność, cukierki, które niestety wszyscy lubią i jest to podobno 

najgorsza rzecz, której no, trudno się pozbyć. Trochę o tym wiem, też z tym walczę, 
natomiast no chciałbym, żebyśmy tu jako miasto uświadamiali wszystkich, jakie są 

zagrożenia wynikające no z niewłaściwej można powiedzieć diety, przede wszystkim 

bogatej w słodycze. To pierwsza interpelacja. Druga dotyczy ulicy Zjazd, osiedle 

Chmielnik. Jest tu pani przewodnicząca. Mieszkańcy informują o bardzo szybkim 

poruszaniu się pojazdów ulicą Zjazd. Ci kierowcy robią sobie taki skrót, ponieważ 
rano w Kaliszu na ulicy Stawiszyńskiej są duże korki. Ci mieszkańcy skręcają sobie 

w ulicę Zjazd i wyjeżdżają jak gdyby w dolnej części ulicy Stawiszyńskiej, czasami 

mając naprawdę prędkość, która szokuje mieszkańców. Wniosek mieszkańców jest 

taki, czy nie dałoby się, i tu do pana prezydenta Gałki, do pana, przepraszam, to jakieś 
może, wywróżyłem przyszłość być może, do pana dyrektora Gałki o progi zwalniające, 

czy była możliwość zastosowania tam progów zwalniających, to po pierwsze. Po 

drugie, w okolicy byłego Orlenu, jeżeli państwo wiecie, jak to na ulicy Zjazd wygląda, 

taki był Orlen przez Stawiszyńskiej, z drugiej strony była ulica Zjazd, przejeżdżałem 

tam specjalnie dzisiaj jeszcze przed sesją, leży po prostu bardzo dużo śmieci. Tam 

chyba mieszkańcy niektórzy zrobili sobie taki postój wieczorny, w którym po tym 

postoju wyrzucają wszystko, co mają w samochodzie przez okno. Jest tam naprawdę 
bardzo, bardzo brzydko. Trzecia sprawa to jest, pewno niektórzy z państwa radnych 

pamiętają, że kiedyś pytaliśmy Orlen, co chce, jakie są jego plany co do tego terenu po 

tej stacji benzynowej, tak? Ten teren stoi niestety już długo, tak jak go widać, 
prawdopodobnie nikt o niego nie dba i prośba, żeby zmobilizować jakimś pismem 

właściciela do no jednak uporządkowania tego terenu. Wtedy skutecznie kilka lat temu 

to się zrobiło, to udało zrobić, no więc myślę, że teraz też. Dziękuję bardzo. 

 

Mirosław Gabrysiak – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka 

rado, szanowni państwo, moja interpelacja jest bardzo krótka i dotyczy też drogi, ale 

tym razem nie dotyczy wyjazdu z osiedla Piwonice, bo widzę, że pan dyrektor już tu 

z niepokojem patrzy. Chodzi mi o przeanalizowanie zasadności ograniczenia prędkości 

na ulicy Nowy Świat na odcinku od ulicy Częstochowskiej do ulicy Legionów. To jest 

ulica dwupasmowa, znaczy dwa pasy ruchu są w każdym kierunku ruchu, czyli cztery 

pasy. I tam nie ma żadnych szkół czy zakładów z osobami niepełnosprawnymi, jest 
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tylko wyjazd straży pożarnej, ale sądzę, że ten wzrost prędkości o 10 km/h nie 

spowodowałby niebezpieczeństwa dla ruchu. Dziękuję bardzo. 

 

Marcin Małecki – szanowni państwo, żeby już nie przedłużać, ja mam takie krótkie, 

krótką interpelację związaną z tematem, o którym mój przedmówca, radny Grochowski 

też wspominał. Dostaliśmy tutaj od kierownictwa Powiatowej Stacji Sanitarno-

Epidemiologicznej informacje o wielu sprawach, w tym właśnie tematy profilaktyczne. 

Ja mam do pani naczelnik pytanie, bo na Komisji Zdrowia wspominano, że są 

prowadzone szkolenia dietetyczne, np. dla przedszkolaków w publicznych 

przedszkolach i moja prośba dotyczy, które przedszkola w takich szkoleniach 

dietetycznych prowadzonych przez Sanepid, przez tą stację zostały, że tak powiem, 

w których przedszkolach zostały wprowadzone? I drugi temat dotyczy szczepień na 

HPV i też jest informacja, że dosyć blado to w Kaliszu wygląda. Też moja informacja 

dotyczy, w jaki sposób szkoły się włączyły w program promocji tych szczepień? Tyle 

z mojej strony. Dziękuję bardzo.  

 

X. Zapytania radnych. 
 
Nikt nie poprosił o zabranie głosu. 

 

XI. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 
 
O zabranie głosu poprosił radny Artur Kijewski – panie przewodniczący, panowie 

prezydenci, wysoka rado, taki mój tutaj wniosek, już zgłaszałem to wstępnie na 

komisji. Idzie wiosna, robi się coraz cieplej, zielono. Rozmawialiśmy na temat estetyki 

miasta i prosiłbym, tutaj była wtedy obecna pani naczelnik wydziału chyba rozwoju, 

już nie pamiętam dokładnie, prosiłbym, żeby też ze strony miasta można było 

przypomnieć, że właściciele sklepów czy inni handlowcy lub osoby, które zajmują się 
tutaj, mają swoje przy głównych miejscach swoje firmy, itd. mogą w ramach dbania 

o estetykę miasta, wystawiać przy wejściach, nie wiem, czy jakieś tam elementy 

zielone. Oczywiście pan dyrektor Gałka, tak jak rozmawialiśmy na komisji, każdą taką 
osobę, która zgłosi taką chęć, udzieli informacji, jak można to ustawić, w jaki sposób, 

żeby nie po prostu płacić za zajęcie pasa, bo tam są pewne ograniczenia i żeby też nie 

było to reklamą. Tak?, panie dyrektorze, dobrze, dobrze pamiętam. Więc prosiłbym, 

żeby miasto też zaapelowało w związku z tym, że robi się już coraz cieplej, coraz 

więcej osób spaceruje, żeby też ta estetyka miasta wyglądała lepiej, bo niektórzy 

pewnie handlowcy czy kupcy nie wiedzą do końca, czy można to postawić, nie chcą 

mieć jakichś problemów. Dlatego warto to wyjaśnić, a pewnie każdy potwierdzi, że 

miło się idzie przez nasze ulice, gdy te miejsca przy wejściu są jakieś ozdobione takim 

elementem zielonym czy innym. I na pewno znacznie fajniej wygląda taki spacer po 

naszych ulicach, także taki mój apel, żeby miasto też puściło taką informację, a też 
poinformowało, gdzie taka osoba powinna się udać. Dziękuję. 
 

Mirosław Gabrysiak – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

szanowni państwo, co prawda pan radny Małecki zadał pytanie tutaj panu 

wiceprezydentowi Podsadnemu, ale sądzę, że w pewien sposób mogę też udzielić 
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odpowiedzi, jeśli chodzi o wykrywanie cukrzycy. Miasto organizuje w tym roku 

12 Białych Sobót, w czasie których będzie wykonane kilka tysięcy badań poziomu 

glukozy we krwi. Jeśli u pacjenta stwierdzony na czczo jest wyższy poziom niż 100, 

między 100 a 126, taki pacjent wraca do swojego lekarza rodzinnego, który zgodnie 

z zaleceniami Polskiego Towarzystwa Diabetologicznego wykonuje u pacjenta krzywą 
cukrową, czyli diagnostykę, przeprowadza diagnostykę w kierunku cukrzycy. Dziękuję 
bardzo. 

 

Tomasz Grochowski – panie wiceprzewodniczący, tak, tylko to, o czym... Mówię do 

pana wiceprzewodniczącego Mirosława Gabrysiaka, jeżeli mnie słyszy, nie, nie słyszy. 

Tak, panie wiceprzewodniczący, dziękuję za tą informację, bo kierowana była do pana 

radnego Małeckiego, natomiast pytanie w sprawie cukrzycy to ja. Tak, tak. Tak, 

podobny, mniej siwy. Natomiast tak, tylko tu już mamy do czynienia jak gdyby z rzeczą 

zastaną, tak?, bo jeżeli się okaże rzeczywiście, że ktoś już ma ten podwyższony poziom 

glukozy we krwi, no to już w zasadzie można powiedzieć leczenie, tak?, natomiast no 

mi bardziej chodziło o profilaktykę, żeby na etapie swego rodzaju informacji, tak?, 

przekazywanej już od można powiedzieć przedszkola mamy te talerze, o których 

wspominała pani naczelnik, tak?, ale później szkoły, szkoły podstawowe, ale też 
edukacja rodziców. No dzisiaj niestety sam walczę z babcią, która gdzieś tam po 

kryjomu dziecku jakąś gumę podaje. No więc trudno z tym walczyć, bo kiedyś to 

jedzenie było inne i niestety do świadomości ludzi, szczególnie starszych, ciężko 

czasami dotrzeć. Natomiast mi chodziło bardziej o profilaktykę, czyli co robić, żeby ta 

informacja o tym, że jest to jednak coś, co wpływa na zdrowie, będzie miało miejsce. 

Tak, ale nie w tej sprawie tu przy okazji wyszedłem, bo jeszcze mógłbym powiedzieć 
o fantomach, o których mówił też pan dyrektor i naprawdę warto, przeciwdziałając 

rakowi piersi, zapraszać pracowników Sanepidu na szkolenia np. w liceach. Także 

bardzo fajna inicjatywa. Warto o niej mówić. Natomiast mój głos w tej chwili to jest 

głos w sprawie pisma mieszkańców również osiedla Chmielnik. Drodzy państwo, no 

nie wiem, czy państwo słyszeliście, a radni myślę z terenu Chmielnika bywali głosami 

mieszkańców na pewno, że ma tam powstać na ulicy Zjazd, drodzy państwo, 

40-metrowy maszt telefonii komórkowej. Ja jak się o tym dowiedziałem oczywiście 

rozmawiałem z panem naczelnikiem Miłkiem i z panem wiceprezydentem Podsadnym, 

który też jest radnym z tego terenu i nawet tutaj jest wymieniony, o tym, OK, to jak 

zapobiec tej inwestycji, ponieważ no jest to pod płotem mieszkańców 40-metrowy 

maszt telefonii komórkowej, to po pierwsze. Po drugie, jak przeciwdziałać tego typu 

inwestycjom w przyszłości, bo tak jak jestem mocno za inwestycjami w Kaliszu, ale nie 

maszty komórkowe, na, drodzy państwo, osiedlach, gdzie mieszkają mieszkańcy. No 

więc tu bardzo bym, ja próbowałem się spotkać z tym inwestorem i uwaga, z sukcesem 

umówiliśmy się na dzień jutrzejszy. Może jakieś inne, alternatywne rozwiązanie 

powstanie. Natomiast no, w imieniu mieszkańców, tych, którzy mogą w tej sprawie 

pomóc i wesprzeć, no trzeba zrobić wszystko, żeby pod domami ludzi nie powstała tego 

typu inwestycja. Także są tu wymienieni radni z okręgu II, no więc myślę, że warto się 
w to również zaangażować, a jeżeli jakieś wnioski z tego powstaną, to na pewno będę 
prosił panów prezydentów o wsparcie i pomoc. Dziękuję bardzo. 
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Sławomir Miłek, naczelnik Wydziału Budownictwa, Urbanistyki i Architektury – 

szanowni państwo radni, szanowni prezydenci i goście. Aktualnie zostało wydane 

pozwolenie na budowę, jako że komplet dokumentów, który był złożony, był 

niepodważalny. Natomiast strony postępowania złożyły odwołanie od tej decyzji. 

Całość akt sprawy zostanie jutro przesłana do Wojewody Wielkopolskiego do tego, 

aby ponownie rozpatrzył sprawę, panie radny. I zobaczymy, jaka będzie decyzja 

wojewody w tej sprawie. Dziękuję. 
 

Mirosław Gabrysiak, ad vocem – szanowni państwo, ja bardzo krótko. Jeśli chodzi 

o oświatę zdrowotną, jestem jak najbardziej za tym, żeby propagować zdrowy styl 

życia. Natomiast tutaj są wyspecjalizowane służby, instytucje, które się tym zajmują. 

Jest dział w Sanepidzie, który się zajmuje tym. U dzieci występuje cukrzyca typu I, 

która rozwija się w ciągu kilku tygodni i która nie ma związku z dietą, a ma związek 

z zaburzeniami immunologicznymi i genetycznymi. Natomiast cukrzyca typu II u osób 

dorosłych jest problemem. Rozwija się wiele lat i przez wiele lat bywa niewykryta. 

Dziecko z cukrzycą po 2-3 tygodniach od rozwoju choroby trafi do szpitala w śpiączce 

kwasiczej i ta choroba zostanie rozpoznana, natomiast dorośli przez wiele lat chodzą 
ze stanem przedcukrzycowym czy cukrzycą i rozwijają się powikłania, zanim zostanie 

ustalone rozpoznanie. Dziękuję bardzo. 

 

Artur Kijewski – dziękuję panie przewodniczący, bo zapomniałem jeszcze o jednej 

rzeczy. Abstrahując od tego, czy chodzi mi o, za chwilę będzie punkt obywatelski, 

natomiast chciałem przypomnieć mój apel, który dotyczył ogólnie, bo jakby nie 

wnikam w treści, tylko na podstawie doświadczeń wcześniejszych tego, co było. 

Jeszcze raz proszę o przygotowanie możliwości, jeśli chodzi o punkty obywatelskie, 

ewentualnej dyskusji, rozmowy, bo często było tak, że radni w zasadzie jak sobie nie 

utorowali drogi do mównicy, żeby wypowiedzieć się przy punkcie obywatelskim, to nie 

było tej możliwości, jedynie pan prezydent coś tam powiedział. Bo powiem tak, to nie 

chodzi o to, że ma być za każdym razem dyskusja. Tylko, szanowni państwo, były tu 

różne debaty o jakichś faszystach w Kaliszu, o różnych dziwnych rzeczach. Ja sobie 

jako radny, niestety, szanowni państwo, nie życzę tego, że ktoś wyjdzie na mównicę, 
powie w punkcie obywatelskim „to wasza wina, to wy jesteście”, schodzi i kończymy 

sesję. To z czym zostajemy? No przecież trzeba chyba przeprowadzić dyskusję. Poza 

tym punkt nazywa się punktem obywatelskim. Jak rozumiem, nikt z radnych nie ma 

odebranych praw obywatelskich, żeby nie zabrał głosu w odpowiedzi na punkt 

obywatelski. Dlatego chodzi mi o to i nie mówię, żeby to było za każdym razem, ale 

jeżeli ktoś z radnych będzie chciał zabrać głos, oczywiście bez przesady, żeby nie było 

to 50 razy ad vocem, w sprawie punktu obywatelskiego, to prosiłbym tutaj panią 

naczelnik, jak i pana mecenasa, żeby taką jakby pewną poprawkę wprowadzić, dającą 

możliwość wypowiedzi również radnym. Bo często były takie sytuacje, mówię, to jest 

takie z przeszłości, były to różne, różne się mniej, bardziej rzeczy merytoryczne, ale 

bywały niektóre wypowiedzi, które wymagały jakby też zabrania głosu przez radnych, 

oczywiście tych, którzy uważali, że chcieli sami się wypowiedzieć. Dziękuję. 
 

Tadeusz Skarżyński – szanowni państwo, ja zmieniając nieco klimat, ale skoro 

jesteśmy w tym punkcie, to w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości, 
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ponieważ nie spotkamy się już przed świętami, w związku z tym chciałbym w imieniu 

naszego klubu, swoim własnym, złożyć wszystkim państwu, panom prezydentom, 

państwu radnym, panom naczelnikom, wszystkim zaproszonym gościom i wszystkim 

kaliszanom jak najlepsze, najserdeczniejsze życzenia spokojnych, wesołych Świąt 
Wielkiej Nocy. Wszystkiego najlepszego. 

 

XII. Punkt obywatelski. 
 
O zabranie głosu w dniu dzisiejszym poprosił Mikołaj Marucha, prezes 

Stowarzyszenia Godzina dla Kalisza – szanowny panie prezydencie, szanowni 

państwo, drodzy radni, chciałem podziękować przede wszystkim panu 

przewodniczącemu za udzielenie mi głosu. Jest to mój pierwszy raz w nowej kadencji. 

Jednocześnie chciałem państwu nowym radnym pogratulować uczestnictwa w nowej 

kadencji i życzyć owocnej pracy wszystkim radnym w tej kadencji. Drodzy państwo, 

dzisiaj chciałem powiedzieć troszeczkę o stowarzyszeniu. Nasze stowarzyszenie działa 

już 4,5 roku, przeszło 4,5 roku na terenie naszego miasta. W tym czasie mieliśmy 

ok. 155 akcji sprzątania, podczas których zebraliśmy około 800 worków 

120-litrowych. Z tego miejsca też chciałbym podziękować panu naczelnikowi Wydziału 

Środowiska, który zawsze odbierał od nas te śmieci. Także dziękujemy panie 

naczelniku. Mieliśmy też ok. 30 akcji zazieleniania terenów i urządzenia małych 

terenów zieleni, a w tamtym roku nabyliśmy maszynę, dzięki której możemy sprzątać 
piasek na placu zabaw, więc będziemy też, że tak powiem, rozszerzać swoją 
działalność. Kolejnym punktem, o którym chciałbym wspomnieć, to jest, że od 

pewnego czasu obserwujemy i dokumentujemy starodrzew rosnący na terenach 

miejskich, który jest niszczony, a często wycinany. Przy tej okazji pragnę powiedzieć, 
że drzewa takie są niezwykle cenne z uwagi na świadczone usługi ekosystemowe, 

chociażby oczyszczanie powietrza, wiązanie metali ciężkich z gleby, obniżanie 

temperatury powietrza w upalne dni, podnoszenie wilgotności, tworzenie wysp chłodu, 

siedliska dla wielu organizmów żywych, pozytywnie wpływają na zdrowie psychiczne 

oraz przedłużają żywotność nawierzchni, na którą rzucają cień, a także mają dobry 

wpływ na retencję wody. W związku z powyższym zwracam się do władz miasta 

o wykazanie się, o większą troskę oraz prawidłową opiekę tych drzew. Niestety, drodzy 

państwo, drzewa są tak przycinane, że wielu drzew nam ubędzie, z tego względu, że 

drzewa są dosłownie zabijane. To jest niestety smutne. I to jest starodrzew. Proszę 
pamiętać też, drodzy państwo, że starodrzew jest mieniem też. To nie jest tylko, że tak 

powiem, żywy organizm, ale to jest również mienie nas wszystkich. Nasze 

stowarzyszenie zajmuje się nie tylko sprawami odpadów i zieleni, ale bliskie są nam 

sprawy dotyczące miasta i jego mieszkańców, tak jak ostatnio stała zmiana organizacji 

ruchu w rejonie Mostu Trybunalskiego. Ja przy tej okazji serdecznie zapraszam 

państwa na debatę społeczną związaną ze stałą zmianą organizacji ruchu w rejonie 

Mostu Trybunalskiego, która odbędzie się 3 kwietnia o godzinie 17:00 w Cafe Calisia. 

Dziękuję państwu serdecznie. 

 

Przewodniczący – bardzo dziękuję panu prezesowi Mikołajowi Marusze za podjęcie 

tak ważkich tematów. Wszystkim nam zależy na tym, żeby miasto było piękniejsze 

i żeby w tym mieście żyły również piękne stare drzewa. A dziękujemy szczególnie za 
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troskę o nie tylko już samo środowisko, ale to, co pan tutaj wspomniał, o zdrowie 

naszych dzieci na placach zabaw, gdzie po prostu faktycznie jest zawsze kłopot 

z wyczyszczeniem tego piasku, w którym w piaskownicach dzieci mogą się bawić. 
 

XIII. Zamknięcie obrad. 
 
Przewodniczący przypomniał wszystkim, iż 31 marca mija termin składania wniosków 

do miejskich odznaczeń przyznawanych corocznie przez Radę Miasta Kalisza podczas 

uroczystej sesji. Następnie złożył obecnym życzenia z okazji zbliżających się Świąt 
Wielkiej Nocy. 

 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, przewodniczący zamknął posiedzenie 

XIII sesji. Następna, XIV sesja odbędzie się 24 kwietnia 2025 r. o godz. 9:00.  

 

 

 
Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Sławomir Lasiecki 

 

 

Sporządziła: 

27.03.2025 r. E. Pastuszak 

 

 
* Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych, na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej, jawność wyłączyła Katarzyna Wawrzyniak – 

naczelnik Kancelarii Rady Miasta. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


